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Referat af rådets årsmøde den 26. april 2022

Til stede: Anja Philip (Formand), Freja Jørgensen (Alkohol & Samfund), Anne Holm Hansen (Astma-Allergi 
Danmark), Anna Marie Schou Ringive og Flemming Kjærulf (Dansk Aktionærforening), Benny 
Dyrdorf og Katrine Lester (Danske Seniorer), Julie Lindmann og Louise Frost (Danske Studerendes 
Fællesråd), Klaus Rehkopff og Michael Barrett Andersen (Danske Ølentusiaster), Anja Putzer og 
Kirstin Dahl-Pedersen (Dyrlægeforeningen), Andreas Bech (DM), Per Jensen (Dyrenes 
Beskyttelse), Camilla Erika Lerberg (Fairtrade-mærket Danmark) Klaus Mosekjær Madsen 
(Finansforbundet), Finn Borgquist (Forbrugsforeningen), Tine Segel og Torben Jensen (Forbundet 
Kultur og Information), Kern Lærkholm Petersen (Jordbrugsakademikerne), Karen Leth (Kost- og 
Ernæringsforbundet), Rosemarie Wedell-Wedellsborg (Kvinderådet), Christen Monberg (Repair 
Café Danmark), Anita Barbesgaard (Personlige medlemmer), Elsebet Gøtz Gjetting (Personlige 
medlemmer), Benedicte Federspiel (Æresmedlem).

 
Afbud: Hafida Bouylud (AOF), John Meinert Jacobsen (AOF), Jesper Mortensen (Astma-Allergi Danmark), 

Jette Gotsche, Klaus Bondam (Cyklistforbundet), Lise Herold Ferbing, Louise Møller Wagner 
(Dansk IT), Lotte Bjerrum Køie (DM), Britta Riis (Dyrenes Beskyttelse), Majbrit Berlau 
(Fagbevægelsens Hovedorganisation), Judith Kyst (Fairtrade-mærket Danmark), Kent Petersen, 
Michael Budolfsen (Finansforbundet), Ammi Stein Pedersen (Forbrugergruppen Vest), Birte Leo-
Hansen (Forbrugsforeningen), Bjørn Hansen (Foreningen for Madkundskab/DLF), Lone Carlson 
(Foreningen for Madkundskab), Flemming Jensen, Johs Chr. Johansen (Fritidshusejernes 
landsforening), Jakob Bøving Arendt (Kost og Ernæringsforbundet), Lone Randi Faber 
(Kvinderådet), Helene Toxværd, Peter Andersen (Lejernes Landsorganisation), Stig Bomholt 
(Repair Cafe Danmark), Claus Ekman, Tue Damsø (Rådet for Grøn Omstilling), Finn Johnsen, 
John Nielsen (Serviceforbundet), Kirsten Nielsen (Æresmedlem).

Eksterne: Susanne Engstrøm som dirigent.
Forbrugerombudsmand Christina Toftegaard Nielsen som oplægsholder.

Sekretariatet: Mads Reinholdt, Mette Raun Fjordside, Uffe Rabe Krag, Karin Breck, Hanne Damsted Vilsbøll, 
Torben Deciderius-Poulsen, Esben Grønborg Geist, Vagn Jelsøe, Vibeke Myrtue Jensen, Stine 
Vuholm, Camilla Udsen, Jacob Ruben Hansen, Christina Wessel Jensen, Kirsten Hørlyck og 
Louise Kwang.

1. Velkomst
Anja Philip bød velkommen til mødet og til Julie Lindmann, nyt rådsmedlem fra Danske Studerendes Fællesråd, Benny 
Dyrdorf, nyt rådsmedlem fra Dansk IT, Michael Barrett Andersen, nyt rådsmedlem fra Danske Ølentusiaster og til Karin 
Breck, som er ny politisk chef for afdelingen Bæredygtigt forbrug i Forbrugerrådet Tænk.

Valg af dirigent mv.
Rådsforsamlingen valgte Susanne Engstrøm som dirigent. 
Susanne Engstrøm konstaterede, at forsamlingen var beslutningsdygtig. 
Dirigenten orienterede om at bestyrelsen har revideret forretningsordenen, hvad angår suppleanters rolle. 

Valg af to valgtilforordnede 
Mette Raun Fjordside (sekretariatet) og Karen Leth (Kost- og Ernæringsforbundet) blev godkendt som valgtilforordnede. 



2

Opstilling af kandidater og suppleanter til bestyrelsen
Susanne Engstrøm oplyste, at opstilling til bestyrelsen som bestyrelsesmedlem og/eller suppleant kan ske helt frem til 
valghandlingen.

2. Forslag til forbrugerpolitisk mandatpapir om techgiganter og digitale forbrugerrettigheder 
På rådsmødet den 25. oktober 2021 besluttede rådet, på baggrund af faglige oplæg og en temadebat, at sekretariatet 
skulle udarbejde et forslag til forbrugerpolitisk mandatpapir om techgiganter og digitale forbrugerrettigheder. 

Der er på både globalt, europæisk og nationalt plan politiske processer i gang, der giver håb om, at vi er på vej mod 
bedre regulering af techgiganterne og deres forretningsmodeller. EU har foreslået nye regler for digitale platformes 
ansvar (Digital Services Act), konkurrencelovgivning (Digital Markets Act), opdatering af produktsikkerhedsregler samt 
regler for brug af kunstig intelligens. 

I Danmark har regeringen fremlagt en hvidbog om techgiganter (Mod et bedre samfund med techgiganter, juni 2021) og 
stillet forslag om regler for sociale medier, der stiller krav om nedtagning af ulovligt indhold. 

Disse politiske processer er i Forbrugerrådet Tænks perspektiv nødvendige for at sikre forbrugerbeskyttelsen og 
indeholder tiltag, som Forbrugerrådet Tænk og andre aktører på det digitale politikområde har efterlyst i årevis. Det er 
derfor glædeligt, at der nu er fokus på behovet for regulering. Forbrugerrådet Tænk vil forsøge at få så meget indflydelse 
som muligt på denne regulering. Dette mandatpapir danner grundlaget for Forbrugerrådet Tænks forbrugerpolitiske 
holdninger på området og vil dermed danne rammen for vores forbrugerpolitiske indsats på området.

Anja Philip præsenterede forslag til forbrugerpolitisk mandatpapir om techgiganter og digitale forbrugerrettigheder. 

Rådsforsamlingen vedtog mandatpapiret.

3. Administration

Årsberetning 2021 
Anja Philip gennemgik de centrale punkter i årsberetning 2021 og orienterede om, at årsberetningen lægges på 
hjemmesiden som en feature-artikel med en lille video og kan ses på www.taenk.dk/aarsberetning-2021. 

Rådsforsamlingen tog årsberetningen til efterretning.

Årsregnskab 2021 
Mads Reinholdt redegjorde for resultatet for årsregnskab 2021, uddybede nogle af de væsentligste afvigelser fra 
budgettet, og orienterede om, at revisionen har givet regnskabet en ”blank påtegning”.

Rådsforsamlingen godkendte årsregnskab 2021.

Budget 2022 
Mads Reinholdt præsenterede budget 2022. Bestyrelsen godkendte budgettet i december 2021. 
Der er sket meget siden, så derfor uddybede Mads Reinholdt de væsentligste hændelser med budgetmæssige 
implikationer efter budgetfremlæggelsen for bestyrelsen i december 2021, herunder afslag på ansøgning om 
meidestøtte, øget bevilling til Tænk Kemi, bevilling til tøjspildsprojekt fra Salling Fondene samt spareplan som følge af 
afslag på mediestøtte.

Rådsforsamlingen godkendte budget 2022. 

Udpegninger til råd, nævn og udvalg 
1) Fjerkræafgiftsfonden, bestyrelsen (Landbrugsstyrelsen)
Rådsforsamlingen besluttede, at Pernille Charlotte Tillisch (Den Danske Dyrlægeforening, Faggruppe samfund, 
sundhed og velfærd) udpeges.

http://www.taenk.dk/aarsberetning-2021
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2) Kvægafgiftsfonden, bestyrelsen (Landbrugsstyrelsen)
Rådsforsamlingen besluttede, at Kirstin Dahl-Pedersen (Den Danske Dyrlægeforening, Faggruppe samfund, sundhed 
og velfærd) udpeges.

4. Strategi 

Strategi 2017-2021: Årsafrapportering på indikatormål 2021
Mette Raun Fjordside præsenterede årsafrapportering på indikatormål 2021.
Rådsforsamlingen tog orienteringen om fremdriften i 2021 for Strategi 2017-2021 til efterretning.

Strategi 2021-2025: Indikatormål
Mette Raun Fjordside præsenterede indikatormål 1 (bæredygtigt forbrug) og indikatormål 2 (forbrugerpolitiske 
forbedringer) samt forslag til konkrete indikatormål for 2022.

Rådsforsamlingen vedtog indikatormål 1 og 2 og godkendte forslag til konkrete indikatormål for 2022. 

5. Valg til bestyrelsen: Formand, bestyrelsesmedlemmer og –suppleanter

Formand
Per Jensen (næstformand) motiverede indstillingen om at genvælge Anja Philip som formand.
Anja Philip blev enstemmigt genvalgt som formand for 2 år.

Bestyrelsesmedlemmer og –suppleanter:
Følgende kandidater stillede op til valget som bestyrelsesmedlemmer:
Andreas Bech (DM)
Camilla Erika Lerberg (Fairtrade-mærket Danmark)
Flemming Kjærulff (Dansk Aktionærforening)
Rosemarie Wedell-Wedellsborg (Kvinderådet)
Tine Segel (Forbundet Kultur og Information)

Kandidaterne motiverede deres opstilling til bestyrelsen.

Resultatet af afstemningen blev, at Tine Segel, Camilla Erika Lerberg og Andreas Bech blev valgt som 
bestyrelsesmedlemmer for 2 år.

Følgende kandidater stillede op til valget som bestyrelsessuppleanter:
Flemming Kjærulff (Dansk Aktionærforening)
Rosemarie Wedell-Wedellsborg (Kvinderådet)
Klaus Rehkopff (Danske Ølentusiaster)

Kandidaterne motiverede deres opstilling til bestyrelsen.

Resultatet af afstemningen blev, at Rosemarie Wedell-Wedellsborg blev valgt som 1. suppleant, Klaus Rehkopff blev 
valgt som 2. suppleant, og Flemming Kjærulff blev valgt som 3. suppleant. Alle suppleanter blev valgt for 1 år. 

6. Temadebat om greenwashing

Oplæg til debat v/ Anja Philip
Diskussionen om greenwashing fylder stadig mere i forbrugerpolitikken. Greenwashing er, når en virksomhed gennem 
vildledende markedsføring beskriver sig selv eller sine produkter som mere grønne, bæredygtige, miljø- eller 
klimavenlige, end der er belæg for. I takt med at stadigt flere forbrugere lægger vægt på at bidrage til den grønne 
omstilling, bliver dette også et stadigt mere slagkraftigt salgsargument.

Anja Philip introducerede temadebatten ved at redegøre for Forbrugerrådet Tænks arbejde og indsatser på 
greenwashing-området. 
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Oplæg om Markedsføring med miljøudsagn v/ forbrugerombudsmand Christina Toftegaard Nielsen 
Forbrugerombudsmand Christina Toftegaard Nielsen præsenterede sit oplæg om Forbrugerombudsmandens indsats 
mod greenwashing og den forestående revision af vejledningen om anvendelse af miljømæssige og etiske påstande i 
markedsføringen.

Debat 
Rådsforsamlingen debatterede temaet om greenwashing og kom med baggrund i 3 spørgsmål med en række konkrete 
input til Forbrugerrådet Tænks videre arbejde.

7. Eventuelt
Mads Reinholdt orienterede om, at der beklageligvis er sket en administrativ fejl i forbindelse med at Majbrit Berlau er 
udtrådt af bestyrelsen kort før dette møde. Jf. rådets forretningsorden skulle den bestyrelsesplads som Kern Lærkholm 
Petersen, som 1. suppleant, er indtrådt i bestyrelsen på, have været sat til afstemning på dette møde. Bestyrelsen vil 
behandle sagen og vende tilbage. 

Susanne Engstrøm orienterede om, at næste rådsmøde afholdes den 22. juni 2022 i Ryesgade.

Anja Philip takkede rådsforsamlingen for et godt møde med stort engagement og Susanne Engstrøm for den gode 
mødeledelse.

Per Jensen (næstformand) opfordrede rådsforsamlingen til at blive til råds-/jubilæumsreceptionen.


	Referat af rådets årsmøde den 26. april 2022

